
آغاز کنکور ۹۹ از چهارشنبه
سخنگوی سازمان سنجش با تشریح جزئیات برگزاری 
آزمون کارشناس��ی سال ۹۹ گفت: نتایج اولیه هفته اول 
مهر اعلام می شود. به گزارش تسنیم، فاطمه زرین آمیزی 
با اشاره به اینکه کارت شرکت در آزمون سراسری سال ۹۹ 
روز سه شنبه 28 مرداد از طریق سایت سازمان سنجش 
قابل دریافت اس��ت، اظهار ک��رد: داوطلبان با وارد کردن 
مشخصات آزمون یا اطلاعات شناسنامه ای، می توانند کارت 
خود را دریافت کنند. وی افزود: امس��ال بر اساس مصوبه 
ستاد ملی کرونا برای رعایت بیشتر تمهیدات بهداشتی، 
تع��داد روزهای برگزاری آزمون از 2 روز به 4 روز افزایش 
یافت و طی روزهای چهارش��نبه 2۹ مرداد تا شنبه اول 
ش��هریور برگزار خواهد ش��د. زرین آمیزی گفت:  کنکور 
کارشناس��ی امس��ال طی 4 روز در 4 نوبت صبح برگزار 
خواهد شد. تعداد داوطلبان آزمون سراسری یک میلیون و 
3۹۹ هزار و 233 نفر در 5 گروه آزمایشی است که نسبت 
به سال گذشته 24 هزار نفر افزایش داشته است. وی در 
ادامه بیان کرد: از خانواده ها تقاضا داریم جلوی در حوزه ها 
تجمع نداشته باشند و اگر فرزند خود را به حوزه امتحانی 

رساندند، در ماشین شخصی منتظر باشند. 

بازار تهران ایمن می شود
عضو هیأت رئیسه شورای ش��هر تهران از بررسی ویژه 
موضوع ایمنی بازار در کمیته زیرس��اخت ستاد بازآفرینی 
ته��ران خبر داد و گفت: نصب 80 ش��یر هیدرات و تغییر 
کابل های برق در بازار در دستور کار قرار گرفت. زهرا نژادبهرام 
در گفت وگو با فارس، درباره جلسه ویژه کمیته زیرساخت 
ستاد بازآفرینی شهر تهران اظهار داشت: روز شنبه این جلسه 
با موضوع ویژه ایمنی بازار برگزار شد و بیشترین دغدغه و 
نگرانی در مورد بازار درباره سیستم برقی آن بود که شرکت 
توزیع برق، ش��رکت آب و فاضلاب و سازمان آتش نشانی 
تهران نیز این موضوع را مطرح کرده اند و قرار شد 2 هفته 
یک بار جلسه کمیته زیرساخت برگزار و اقدامات لازم جهت 
ایمنی بازار تهران انجام شود. وی ادامه داد: نصب 80 شیر 
هیدرات در محدوده بازار به پیشنهاد سازمان آتش نشانی 
مورد پذیرش شرکت  آبفا قرار گرفت و بنا شد اقدامات لازم 

در این راستا هر چه سریع تر عملی شود. 

 طرح ترافیک 
از اول شهریور اجرا می شود

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران 
از اجرای مجدد طرح ترافیک از اول شهریور ماه خبر داد. به 
گزارش تسنیم، محمد علیخانی دیروز در حاشیه برگزاری 
جلسه هم اندیشی شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران با 
اشاره به کاهش مسافران مترو و حمل و نقل عمومی اظهار 
کرد: البته در این زمینه لغو طرح ترافیک تاثیری در تعداد 
مسافران مترو نداشته است. وی با اشاره به لغو طرح ترافیک 
از س��وی ستاد ملی کرونا اظهار کرد: به هر ترتیب ما تابع 
تصمیمات س��تاد ملی کرونا هستیم اما لغو طرح ترافیک 
تشویق شهروندان به استفاده از خودروی شخصی است. وی 
خاطرنشان کرد: طرح ترافیک تا پایان مرداد ماه لغو شده است 
اما از ابتدای شهریور ماه طرح ترافیک در پایتخت اجرا خواهد 
شد. علیخانی گفت: البته زمان اجرای طرح ترافیک طبق 
دستورالعمل ستاد ملی کرونا خواهد بود اما به هر ترتیب 
طرح ترافیک از اول شهریور ماه در پایتخت اجرا خواهد شد. 

پرداخت ۱۰۰ دلار به زلزله زدگان 
کرمانشاهی

س��خنگوی هلال احمر از برنامه ریزی ب��رای واردات 2 
میلیون دوز واکسن آنفلوآنزا به کشور خبر داد و گفت: برای 
۱500 خانوار زلزله زده کرمانشاه که هنوز ساخت مسکن 
آنها به اتمام نرسیده، ۱00 دلار واریز خواهد شد. به گزارش 
»وطن امروز«، محمد نصیری در یک نشست خبری گفت: 
پیش از این بنا بود یک میلیون واکسن از سوی هلال احمر 
تامین ش��ود که با اقدامات انجام شده، س��ازمان تدارکات 
پزشکی 2 میلیون دوز را تامین کرده و از نیمه شهریور ماه 
توزیع آن ش��روع خواهد ش��د. وی از آزادسازی 500 هزار 
دلار از کمک های نقدی خارج از کش��ور خبر داد و گفت: 
این مبلغ برای سال های مختلف بود؛ حدود ۱50 هزار دلار 
آن برای موضوع زلزله کرمانش��اه و حدود ۱00 هزار دلار 
برای سیل و مابقی برای »کووید-۱۹« بود. وی ادامه داد: با 
هماهنگی های انجام شده برای حدود ۱500 خانوار زلزله زده 
کرمانشاه که هنوز ساخت مسکن آنها به اتمام نرسیده، ۱00 
دلار واریز خواهد ش��د. به گفته نصیری برای سیل زدگان 
سیستان و بلوچستان نیز واریزهایی از محل کمک های سیل 

انجام خواهد شد. 

تجمع جمعی از معلمان مدارس 
غیرانتفاعی مقابل مجلس

جمع��ی از معلمان مدارس غیرانتفاعی با تجمع مقابل 
مجلس شورای اسلامی خواستار استخدام و تعیین تکلیف 
وضعیت شان ش��دند. به گزارش ایسنا، این معلمان تاکید 
داش��تند که برخی از آنها هنوز قرارداد مشخصی ندارند و 
به صورت حق التدریس فعالیت می کنند، تعداد دیگری هم 

خواستار استخدام خود شدند. 

 نرخ باروری در ایران
 کمتر از ۱/8 است

پزشک و پژوهشگر حوزه جمعیت گفت: در کشور کسی 
نظارت بر سقط جنین را گردن نمی گیرد. آمار آن ثبت و 
تحلیل نمی شود و جوانب گوناگون آن »کتمان« می شود؛ 
نرخ باروری در جهان نزدیک 2/5 فرزند است اما این شاخص 
برای ایران در زمان حاضر کمتر از ۱/8 است! دکتر خلیل 
علی محمدزاده در گفت وگو با تسنیم با اشاره به برخی علل 
کاهش نرخ باروری از جمله سقط جنین در کشورمان اظهار 
کرد: شهرنشینی، سیاست های تحدید نسل، دشواری های 
اقتصادی، کم توجهی به نیازهای مختلف جوانان در امر ازدواج 
و تشکیل خانواده و از همه مهم تر تغییرات مهم در دیدگاه 
فرهنگی و سبک زندگی، نرخ باروری کل )TFR( کشورمان 
را کاهش داده است. این پزشک و دانشیار دانشگاه خاطرنشان 
کرد: میانگین نرخ باروری در جهان نزدیک 2/5 فرزند است 
اما این شاخص برای ایران در زمان حاضر کمتر از ۱/8 است.

اخبار

اجتماعی

بمباران اطلاعات توسط رسانه ها با اهداف مختلف، اتفاقی است 
که هر روز در سراسر دنیا در جریان است. رسانه ها از منابع مختلف 
و با تکنیک های حرفه ای، روزانه اطلاعات زیادی را به سوی مردم 
گسیل می کنند تا از این طریق افکار و احساسات جامعه جهانی را 
به دست بگیرند. حالا این روزها برگزاری مراسم عزاداری حضرت 
سیدالشهدا)ع( و ماه محرم به سوژه داغ رسانه ها در فضای مجازی 
تبدیل شده است و هر روز شاهد اظهارنظر های متفاوتی هستیم. 
در این میان اما برخی رسانه های معاند هم مانند بی بی سی که 
فرصت را مناسب دیده اند، در صدد هستند با انتشار اخبار کذب 
و تشویش اذهان عمومی با منحرف کردن مردم، شکاف هایی در 
جامعه ایجاد کنند. پروژه محرم هراسی، طرح جدیدی است که 

این شبکه به شیوه های مختلف آن را تبلیغ می کند. 
اما ببینیم ماجرا از چه قرار است؛ در روزهای گذشته صفحه 
اینستاگرام بی بی سی فارسی فتوتیترهایی از علما و مراجع شیعه 
منتشر کرد که نشان می داد باوجود همه توصیه های کادر درمان 
و وزارت بهداشت برای رعایت فاصله گذاری اجتماعی، از مردم 
خواس��ته شده مراسم  عزاداری محرم را با شکوه برگزار کنند و 
در عمل نشان می داد که جامعه دینی مخالف نظر کارشناسان 
بهداشت و درمان بوده و اهمیتی برای سلامت جان مردم قائل 

نیست. 
در استوری های پی در پی که صفحه اینستاگرام بی بی سی 
فارسی منتشر می کرد، نقل قولی از آیت الله سید احمد علم الهدی، 
نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی با این مضمون منتشر شده 
بود: »امسال اقامه عزا با گستردگی بیشتری انجام شود!« و بعد 
از آن، از کاربران خواسته شده بود نسبت به این صحبت واکنش 
نشان دهند. این در حالی است که اصل ماجرا به گونه دیگری 
بود و این جمله بخشی از صحبت های آیت الله علم الهدی است 
که با شیطنت تقطیع شده است. در واقع اصل جمله این بود: 
»اقامه عزای حسینی امس��ال باید با حفظ اصول بهداشتی و 
مطابق دس��تور س��تاد مقابله با کرونا، با عظمت و گستردگی 

بیشتری انجام شود«.

»عزاداری محرم از اصولی اس��ت که به هیچ وجه نمی توان 
رها کرد«؛ این هم جمله ای اس��ت ک��ه به نقل قول از آیت الله  
العظمی مکارم شیرازی منتشر شده و از کاربران سوال شده بود 
که نسبت به این جملات مشابه چه حسی دارید؟! در حالی که 
اصل صحبت های آیت الله مکارم شیرازی به شکل دیگری بوده 
و در واقع ایشان گفته بودند: »شکی نیست که اصولی داریم که 
به هیچ وجه نمی توانیم آنها را رها کنیم و از جمله آنها عزاداری 
محرم و صفر است. اگر این امور را رها کنیم اسباب دردسر است، 
اگر بخواهیم عمل کنیم باید به شکلی باشد که هم پروتکل های 
بهداشتی رعایت شود و هم از جنبه های معنوی و مذهبی غافل 
نش��ویم؛ همان گونه که درباره نماز جمعه هم این دستور داده 
ش��ده است«. این 2 مورد نمونه ای از بازی رسانه ای بی بی سی 
است که با استفاده از برش بخشی از صحبت های این افراد، آنها 
را مقابل مسؤولان حوزه درمان قرار داده بود؛ با این نتیجه گیری 
که جامعه مذهبی مخالف رعایت نکات بهداشتی است. با این 
وجود درست زمانی که بی بی سی فارسی برای محرم هراسی و 

ایجاد اختلاف بین مردم، به صورت مستمر 
نسبت به برگزاری عزاداری هشدار می دهد، 
بی بی سی جهانی از برگزاری کنسرت بدون 
استفاده از ماسک در نیوکاسل خبر می دهد. 
ای��ن در حال��ی اس��ت ک��ه حض��رت 
آیت الله  العظم��ی خامن��ه ای، رهبر حکیم 
انقلاب در سخنرانی تلویزیونی به  مناسبت 
عید سعید قربان، در رابطه با عزاداری  های 
محرم نظرش��ان را به صورت کاملا شفاف 
اع��لام کرده و فرمودند: عزاداری را بالاخره 
به یک ش��کلی می کنند؛ م��ن می خواهم 
تأکید کنم در عزاداری ها معیار آن چیزی 

است که کارشناسان بهداشت به ما می گویند. بنده خودم شخصا 
ه��ر چه را که آنها لازم بدانند مراعات خواهم کرد. توصیه من 
به هیئات، منبری ها، مداح ها و دیگران این است که هر کاری 
می کنید ببینید ستاد ملی کرونا چه می گوید، اگر ضابطه ای تایید 
کردند، همه ما موظفیم آن را رعایت کنیم. حضرت آقا در بخش 
دیگری از صحب های خود تأکید فرمودند که نذورات محرم را 

هم می توان به شکل کمک های مؤمنانه با رعایت پروتکل های 
بهداشتی انجام داد و این موارد به معنی واقعی کلمه جزو مسائل 

اصلی انقلابی گری است. 
صحبت های رهبر انقلاب درباره عزاداری محرم واکنش های 
زیادی به همراه داش��ت و برخی مداحان فرمایش مقام معظم 
رهبری را فصل الخطاب دانس��ته و به تبعیت از ایش��ان اعلام 
کردند تابع دس��تورالعمل های ستاد ملی 

کرونا هستند. 
سیدرضا نریمانی در صفحه اینستاگرامش 
با قرار دادن تصویر رهبر انقلاب و هشتگ 
»مطیع امر رهبرم« نوشت: »رهبر عزیزتر 
از جان ما؛ فرمای��ش حضرتعالی پیرامون 
چگونگ��ی پاسداش��ت ع��زای حض��رت 
سیدالش��هدا)ع( و تعظیم شعائر حسینی، 
مطابق معمول فصل الخطاب است. ما نیز 
دس��ت اطاعت و ادب بر س��ینه گذاشته و 
در جمی��ع امور گوش به فرمان جناب تان 

خواهیم بود«.
محمدرضا بذری هم در اینستاگرام خود اعلام کرد: »بیانات 
امروز حضرت آقا درباره عزای محرم مجددا به ما گوشزد کرد که 
شیعه امام حسین )ع( باید نماد عقلانیت باشد. هیأت ها می توانند 
امس��ال و در ش��رایط کرونا با ابتکار خود، الگویی جدید برای 
برگزاری تجمعات در شرایط بحرانی به جامعه جهانی ارائه کنند«.

محمود کریمی یکی دیگ��ر از مداحانی بود که در واکنش 

به سخنان رهبر معظم انقلاب تأکید کرد محرم امسال، هیأت 
رایت العباس در حس��ینیه امام��زاده علی اکبر)ع( محله چیذر 
برنامه ندارد. کریمی در نشست هم اندیشی مداحان و مسؤولان 
هیأت های مذهبی محله تسلیحات تهران اظهار کرد: »ما امسال 
نمی توانی��م در هیأت رایت العباس محله چیذر برنامه بگیریم. 
می دانم که به  خاطرش ناسزا می شنوم اما علت این است که سقف 
حسینیه امامزاده علی اکبر)ع( کوتاه و بافت خانه های اطراف هم 
فشرده است، به  این  خاطر همسایه ها اذیت می شوند. بنابراین، 
شرایط رایت العباس، مطابق استانداردهای ستاد مبارزه با کرونا 
نیست. رهبری هم فرمودند که موارد ستاد کرونا را رعایت کنید. 
ما هم می گوییم چشم اما در این وضعیت، وظیفه ای هم داریم که 
به آن خواهیم رسید«. این مداح اهل بیت)ع( در ادامه، پیشنهاد 
پویش پرچم و احیای روضه های قدیمی را متناسب با شرایط 
کرونا مطرح کرد و اینکه می توان از ظرفیت فضای مجازی برای 

تبلیغ پویش »هر خانه یک  حسینیه« استفاده کرد. 
حالا با این تفاسیر کاملا مشخص است که سلامت مردم و 
جامعه در اولویت قرار دارد و رهبر انقلاب هم در این باره به عنوان 
حاکم اسلامی و ولی  فقیه، نکاتی را مطرح کردند که رعایت آن 
برای همه ضروری است، بنابراین نباید اجازه بدهیم رسانه های 
معاند با روش های مختلف کنترل احساسات و تفکرات مردم را 
به دست گیرند، البته این نکته را هم نباید فراموش کنیم که این 
جریان رسانه ای فقط در دست بی بی سی نیست و ما روزانه از 
طریق منابع مختلف در معرض بمباران اطلاعات قرار می گیریم؛ 

اطلاعاتی که تأیید صحت آنها نیاز به بررسی های دقیق دارد.

برخ�ی رس�انه های معان�د مانند 
بی بی س�ی که فرصت را مناس�ب 
دیده اند، در صددند با انتشار اخبار 
کذب و تش�ویش اذهان عمومی با 
منحرف کردن مردم، شکاف هایی 
در جامع�ه ایج�اد کنن�د. پ�روژه 
محرم هراسی، طرح جدیدی است 
که این شبکه به شیوه های مختلف 

آن را تبلیغ می کند

شبکه ملکه با ابزار تحریف دنبال ایجاد شکاف بین مردم و مراجع است

ونا  وقتی کر
بی بی سی می گیرد!

بیکاری 2/۹ تا 6/4 میلیون ایرانی در پی شیوع کرونا
رئیس مؤسسه عالی پژوهش تأمین اجتماعی گفت: بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، در دوره همه گیری ویروس کرونا در بهترین حالت 2/۹ میلیون نفر و در 
بدترین حالت 6/4 میلیون نفر از کل شاغلان کشور کاسته می شود. روزبه کردونی در نشست خبری با اشاره به وضعیت بیکاری در کشورمان، گفت:  بر اساس گزارش 
معاونت اقتصادی وزارت رفاه، کسب وکارهای آسیب دیده از بحران کرونا بالغ بر 4/8 میلیون شغل - معادل 20/3 درصد از اشتغال کل - را به خود اختصاص داده اند. 

دوشنبه 27 مرداد ۱3۹۹
وطن امروز     شماره 3۰۰۱

اسدالله خس�روی: آمار مرگ ومیر در 
حال��ی به دلیل توجه مردم به رعایت 
پروتکل های بهداشتی تا حدودی کاهش یافته که مسؤولان 
و کادر پزش��کی اکنون نگران افزایش دوباره ش��یوع کرونا 
در ص��ورت رفتن مردم به س��فر در ایام محرم و ماه پایانی 
تابس��تان همچنین کم توجهی به توصیه های بهداشتی و 
فاصله گذاری های فیزیکی هستند. به گزارش »وطن امروز«، 
آمار ابتلا به ویروس کرونا در کشور همچنان بالاست و فشار 
زیادی به کادر پزشکی وارد کرده است، چرا که روزانه بیش 
از 2000 نفر به این بیماری خطرناک دچار و حدود نیمی 
از آنها بستری می شوند. تخت های بیمارستانی اکنون مملو 
از مبتلایان به بیماری »کووید-۱۹« است. در این شرایط، 
عضو کمیته کشوری مقابله با کرونا از هموطنان درخواست 
کرد فعلا از رفتن به سفرهای غیرضروری خودداری کنند 
تا کرونا کنترل شود. دکتر مسعود مردانی در این باره گفت: 
از 3 هفته پیش با جهشی که در شیوع ویروس کرونا اتفاق 
افتاد روند ابتلا به این بیماری 3 تا ۹ برابر افزایش یافت. اکنون 
عمده موارد ابتلا به کرونا به شکل خانوادگی و فامیلی است؛ 
فردی که ابتدا به ویروس مبتلا شده به طور دقیق موارد و 
پروتکل های بهداشتی را رعایت نکرده و این موجب ابتلای 
سایر افراد خانواده شده است. وی افزود: افراد کرونایی بدون 
علامت می توانند به اندازه افراد کرونایی با علامت عامل انتقال 
ویروس کرونا باش��ند. مردانی گفت: کافی است ۱5 دقیقه 
با یک کرونایی در تماس باشید تا مطمئن باشید به کرونا 
مبتلا می شوید، بنابراین هرگونه مریضی تب  دار، کرونا است، 
مگر آنکه خلاف آن ثابت شود. وی ادامه داد: مراجعه کنونی 

به بیمارستان ها و بستری در 
بخش های  آی  سی یو نتیجه 
س��فر در نیم��ه دوم تیرماه 
است، بنابراین می توان با زدن 
ماسک و رعایت فاصله گذاری 
اجتماع��ی از رون��د ش��یوع 
بیماری جلوگیری کرد. وی 
افزود: سال گذشته 2 میلیون 
دوز واکسن آنفلوآنزا در 2 ماه 

استفاده شد، بنابراین امسال ۱0 میلیون دوز واکسن وارد شده 
است و مردم نگران نباشند. افراد بالای 60 سال، کودکان، 
بیماران قلبی، بیماران دیابتی و... باید حتما واکسن آنفلوآنزا 
را بزنند تا در شروع فصل پاییز با پیشگیری از آنفلوآنزا، ابتلا 

به کرونا نیز کاهش داشته باشد. 
کاهش مرگ ومیر روزانه کرونا در کشور ■

با وجود کاهش اندک آمار مرگ ومیر ناش��ی از ویروس 
کرونا اما آمار مبتلایان به این بیماری در کش��ور همچنان 
بالاست. سخنگوی وزارت بهداشت روز گذشته جدیدترین 
م��وارد ابت��لا و فوتی ناش��ی از »کووید-۱۹« در کش��ور را 
اعلام کرد و گفت: متاس��فانه طی 24 ساعت گذشته ۱4۷ 

بیمار جان خود را از دس��ت 
دادن��د. سیما س��ادات  لاری 
گفت: بر اس��اس معیارهای 
قطعی تش��خیصی، 2 هزار 
و ۱33 بیم��ار جدید مبتلا 
به »کووید-۱۹« در کش��ور 
شناسایی شدند که یکهزار و 
۱۹ نفر از آنها بستری شدند. 
وی اف��زود: مجموع بیماران 
»کووید-۱۹« در کش��ور به 343 هزار و 203 نفر رس��ید. 
وی ادامه داد: متاس��فانه در طول 24 ساعت گذشته، ۱4۷ 
بیمار »کووید-۱۹« جان خود را از دس��ت دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۱۹ هزار و 63۹ نفر رسید. وی 
افزود: 388۱ نفر از بیماران مبتلا به »کووید-۱۹« در وضعیت 
شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند. سخنگوی وزارت 
بهداشت در ادامه گفت: در شرایطی که نمی توان پیش بینی 
کرد چه زمانی دسترس��ی به واکسن کرونا محقق می شود، 
چطور افراد اعتماد می کنند که واکسنی را از فضای مجازی 
پیش خرید کنند؟ لاری درباره آگهی فروش واکس��ن کرونا 
در س��ایت های اینترنتی گفت: باید توجه کرد که تاکنون 

هیچ واکس��ن یا داروی اختصاصی در جهان برای بیماری 
»کووید-۱۹« مورد تایید سازمان جهانی بهداشت قرار نگرفته 
اس��ت. بنابراین ادعاها یا مباحثی که در سایت ها در زمینه 
تهیه یا فروش یا پیش فروش واکسن یا داروی کرونا مطرح 
می شود، به هیچ عنوان مورد تایید نیست.  لاری تاکید کرد: 
در عین حال نمی توان پیش بینی کرد چه زمانی می توان به 
واکسن دسترسی داشت. با این وضعیت چطور افراد اعتماد 
می کنند که واکسنی را از فضای مجازی پیش خرید کنند؟ 
این موارد چیزی جز س��ودجویی و سوءاستفاده از شرایط 
نیست. س��خنگوی وزارت بهداش��ت در حالی تاکید دارد 
نمی توان زمان دستیابی به واکسن کرونا را پیش بینی کرد 
که رئیس انستیتوپاستور ایران نیز می گوید مطمئن نیستیم 
کرونا واکسنی داشته باشد. علیرضا بیگلری در نشست خبری 
ویدئوکنفرانسی درباره واکسن کرونا گفت: با توجه به اینکه 
»کووید-۱۹« بیماری پیچیده ای است و مهم ترین بعد آن 
ناشناخته بودنش است و معلومات و دانش دنیا درباره این 
بیماری بسیار کمتر از ندانسته هاست، بنابراین درباره ساخت 
واکسن علیه این بیماری هم باید عمیق تر و منطقی تر فکر 
کنیم. وی با اشاره به شباهت علائم کرونا و آنفلوآنزا، اظهار 
کرد: به دلیل همین ش��باهت برای پزش��ک هم تشخیص 
بیماری س��خت می شود، آن هم در شرایطی که شناسایی 
بیمار مهم است. نکته مهم در این بین آمادگی برای آن است 
که بتوانیم همزم��ان در یک لوله هر 2 آزمایش آنفلوآنزا و 
کرونا را انجام دهیم، زیرا ما در تحریم هستیم و حتی اجازه 
نمی دهند موارد اهدایی به کشورمان وارد شود؛ اقدامی که 

ناجوانمردانه و غیرانسانی است.

گروه اجتماعی: بعد از رس��انه ای شدن 
ماجرای غیزانیه و کمبود  آبی  که در این 
منطقه وجود دارد، حالا مردم بیرم استان فارس نیز که درد 
مش��ترکی با اهالی غیزانیه دارند، کمپین های رسانه ای برای 

شنیده شدن صدای شان به راه انداخته اند. 
به گزارش »وطن امروز«، در روزهایی که موضوع آب شرب 
غیزانیه به تیتر یک خبرگزاری ها بدل ش��ده بود، مردم بیرم 
فارس نیز بدون بازتاب رسانه ای با همین مشکل مواجه بودند 
و حالا آنها نیز دس��ت به دس��ت هم داده اند تا صدای شان به 

گوش مسؤولان برسد. 
ب�یرم با ۱5 هزار نفر جمعیت از ش��هرهای جنوب استان 
فارس و بخشی از شهرستان لارستان است. لارستان به لحاظ 
رفاهی و امکانات اجتماعی جزو شهرستان های محروم کشور 
به حس��اب می آید که متشکل از چند شهر و روستاست. اگر 
چه بیرم به لحاظ مواصلاتی در مسیر خلیج  فارس قرار دارد 
اما کمتر بدان توجه شده است. در منطقه بیرم هزاران اصله 
نخ��ل وجود دارد و روزگاری خرما مهم ترین محصول منطقه 
به حساب می آمد و قسمت اعظم آن از طریق مرکز استان به 
سراسر کشور و حتی کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس صادر 
می شد اما در سال های اخیر به دلیل خشکسالی های مکرر و 
حفر ۱20 حلقه چاه عمیق در دش��ت بیرم همچنین توسعه 
کشاورزی و کشت محصولاتی همچون گندم، جو، ذرت، یونجه 
و دانه های روغنی و به تبع آن افت شدید سطح ایستابی آب های 
زیرزمینی، باغ های نخل در حال نابودی است. این منطقه تنها 
مشکل آب کشاورزی ندارد و این روزها مردم این منطقه برای 
تامین آب شرب ش��ان نیز با مشکل مواجهند. چند روز پیش 
بود که یکی از اهالی این شهرستان در پیامی به خبرنگار ما 
نوشت: »از یکی از بخش های محروم استان فارس مزاحمتون 
میشم، اهالی شهر ما صداشون در اومده. آب شیرین گیر نمیاد، 

آب لوله کش��ی هم قابل شرب 
نیست، آب شیرین کن شهرمون 
هم از کار افتاده و خصوصی هم 
هس��ت، الان چندین روزه آب 
گیر نمیاد و قیمت آب هم رفته 
بالا. دو تا تانکر کوچیک الان از 
جای دیگه آب میارن، چون کل 
مردم آب ندارن سرشون شلوغه 
و نوبت گیر نمیاد یا میگن نوبت 

هفته آینده، گفتم اگه در این موضوع می تونین کمکمون کنید 
ازتون ممنون میش��یم«. همین پیام دغدغه ای شد تا پیگیر 

مساله »آب شرب بیرم« شویم. 
اول از همه سراغ فضای مجازی رفتیم تا ببینیم مردم این 
شهر چه می نویسند. کلیدواژه مشترک همه این بود: »آب برای 
خوردن نداریم!« اما استعاره های جالب و البته تاسف آوری هم 
در این باره منتشر شده بود. مثلا »غیزانیه فارس را دریابید...«، 
»هزینه مصرف آب ش��رب در بیرم از بنزین گران تر ش��د«، 
»مردم منطقه بیرم به دلیل تعطیلی آب شیرین کن های بخش 
خصوص��ی مجبورند جهت مصرف آب ش��رب از آب معدنی 
استفاده کنند«، »قیمت یک لیتر بنزین ۱500 تومان و یک 
لیتر آب 2500 است!« این گلایه ها اما در حالی بود که وقتی 
به س��ابقه موضوع آب شرب بیرم رجوع کردیم دیدیم از قضا 
چند سالی است موضوع آب شرب این منطقه مطرح است، آب 
لوله کشی شهر بیرم به دلیل املاح فراوان قابل شرب نیست و 

هیچ گونه آب  شیرین کن دولتی 
در این شهر وجود ندارد و این 
در حالی اس��ت که مسؤولان 
بیش از 6 سال است یکی پس 
از دیگ��ری وعده آبرس��انی از 
طریق سد سلمان به این منطقه 
را داده اند. جالب آنجاس��ت که 
به  رغم مصوب ش��دن بودجه 
این پروژه در بودجه امسال، با 
گذشت چند ماه از سال ۹۹ هنوز هیچ خبری از عملیاتی شدن 
پروژه آبرس��انی به این منطقه نیست. قابل توجه است که بر 
اساس تایید شرکت آب و فاضلاب استان فارس، آب لوله کشی 
بخش بیرم شهرستان لارستان به دلیل وجود املاح بسیار زیاد، 
قابلیت ش��رب ندارد و طبق نظر دانشگاه علوم پزشکی عامل 
بسیاری از سرطان های مثانه و مشکلات کلیوی مردم منطقه 

همین آب غیراستاندارد است. 
مسؤولان استانی اما همچنان وعده  می دهند. همین هفته 
گذشته جلسه ای با حضور »حسن حسین زاده« نماینده مردم 
لار، خنج، اوز و گراش در مجلس شورای اسلامی، مدیر شرکت 
سهامی آب منطقه ای استان، نماینده مدیر کل سازمان برنامه 
و بودجه، فرماندار لار، مدیر عامل شرکت آبفای استان فارس، 
رئیس شورای شهر بیرم، قرارگاه جهادی امام حسین و قرارگاه 
شهید احمدی روشن بسیج دانشجویی استان فارس برگزار شد 
و آنجا بعضی ها گله کردند و بعضی ها دوباره وعده های گذشته 

را تکرار کردند. 
یحیی صفرنژاد، رئیس ش��ورای ش��هر بی��رم در این باره 
گفت: »آب این منطقه خوب و قابل شرب بود اما خشکسالی 
و بهره برداری بیش از حد از منابع زیرس��طحی باعث ش��ده 

هم اکنون از وضعیت مطلوبی برخوردار نباشد«. 
وی به طرح آبرسانی به بیرم اشاره کرد و افزود: »تمام مراحل 
مطالعاتی طرح آبرس��انی از محل خط دوم انتقال آب از سد 
سلمان فارسی نیز انجام شده و مورد تایید کارشناسان قرارگرفته 
است. در صورت اجرای این طرح علاوه بر تأمین آب شرب بیرم، 
مناطق دیگر همجوار که با مشکل مشابه مواجه هستند نیز 
منتفع خواهند شد«. بوستانی، مدیر عامل آبفای استان فارس 
نیز »کف شکنی چاه های موجود، لایروبی و همچنین اصلاح 
و توسعه شبکه شهری« را راهکارهای کوتاه مدتی دانست که 
می توان از همین روزها ش��روع کرد و در ادامه گفت: »برنامه 
میان مدت این است که ظرفیت بهره برداری از خط یک سد 
سلمان فارسی تا ۹20 لیتر بر ثانیه افزایش یابد؛ این طرح با 
انش��عاب خط یک سد سلمان فارسی به سمت بیرم به طول 
66 کیلومتر که هزینه آن تقریبا 200 میلیارد تومان اس��ت، 

قابل اجرا می شود«. 
وی افزود: »طرح بلندمدت نیز ایجاد طرح آبرسانی خط دوم 
سد سلمان فارسی به طول 368 کیلومتر است که مطالعه فاز 
یک آن به اتمام رسیده است و فاز 2 آن در مرحله انجام است 
و ان ش��اءالله بعد از تخصیص بودجه که ردیف اعتباری بالای 
2 هزار میلیارد تومان را می طلبد در مدار قرار بگیرد و مردم 

بتوانند از آب شرب پایدار استفاده کنند«.
این اظهارات در حالی است که مردم همچنان تشنه اند و 
آب شرب  به سختی به دست شان می رسد و مسؤولان حتی 
نتوانسته اند نسبت به تنظیم و کنترل توزیع آب شرب تانکری 

و قیمت گذاری آب معدنی اقدام قابل توجهی انجام دهند.

با وجود روند نزولی جان باختگان کرونا ترس  از بالارفتن مجدد آماربه خاطر بی توجهی و سفرهای تابستانی وجود دارد

بترسید از سفرهای  پر خطر شهریور
دیروز شمار فوتی های کرونا ۱47 و تعداد مبتلایان 2۱33 نفر  اعلام شد

مردم شهر بیرم استان فارس با ایجاد کمپین های مجازی خواستار رسیدگی به وضع آب شرب این منطقه شدند

غیزانیه فارس را دریابید

درمان

گزارش

نازنین اکبرنیا
خبرنگار


